DOI: 10.18572/2072-4160-2020-4-16-20

УДК 34.343.9 ББК 67.99(2)8

# Состояние и тенденции наркопреступности на объектах транспортной инфраструктуры

## Афанасьева Ольга Романовна,

профессор кафедры «Уголовное право, уголовный процесс и криминалистика» Юридического института Российского университета транспорта, доктор юридических наук, доцент (г. Москва) afanasevaor@yandex.ru

### Шиян Валентина Ивановна,

доцент кафедры «Уголовное право, уголовный процесс и криминалистика» Юридического института Российского университета транспорта, кандидат юридических наук, доцент (г. Москва) valentina-shiyan@yandex.ru

**Цель:** на основе анализа официальных статистических данных ФКУ «ГИАЦ МВД России» (сведений о состоянии преступности и результатах расследования преступлений за период 2015–2019 гг.; о преступлениях, связанных с незаконным оборотом наркотических средств, психотропных веществ и их прекурсоров или аналогов, сильнодействующих веществ, растений (либо их частей), содержащих наркотические средства или психотропные вещества либо их прекурсоры, новых потенциально опасных психоактивных веществ, и лицах, их совершивших; о состоянии преступности на воздушном транспорте Российской Федерации; сводного отчета о состоянии преступности на транспорте) дать оценку состояния и тенденций наркопреступности на объектах транспортной инфраструктуры.

**Методология:** фундаментальные положения отечественной криминологии, совокупность общенаучных и частнонаучных методов исследования.

**Выводы:** незаконный оборот наркотиков на объектах транспортной инфраструктуры относится к числу основных угроз транспортной безопасности России. Зафиксированное в 2019 году снижение количества зарегистрированных преступлений в сфере незаконного оборота наркотиков и числа лиц, их совершивших, как в целом по России, так и на объектах транспортной инфраструктуры обусловлено прежде всего результативностью профилактической деятельности.

**Научная и практическая значимость:** результаты проведенного исследования, представленные в настоящей статье, способствуют расширению сферы криминологического знания о современном состоянии и тенденциях наркопреступности на объектах транспортной инфраструктуры, обоснованию разработки более эффективных мер профилактики (научная значимость); позволят субъектам предупредительной деятельности своевременно выявлять новые криминальные угрозы на транспорте, определять приоритетные направления профилактики и оптимизировать управленческие решения.

**Ключевые слова:** незаконный оборот наркотиков, транспортная преступность, транспортная инфраструктура, наркоситуация, состояние преступности, тенденции преступности, синтетические наркотики, наркопреступность.

# The Status and Tendencies of Drug-Related Crime at Transport Infrastructure Objects

## Afanasyeva Olga R.

Professor of the Department of Criminal Law, Criminal Procedure and Criminalistics of the Law Institute of the Russian University of Transport LL.D., Associate Professor (Moscow)

### Shiyan Valentina I.

Associate Professor of the Department of Criminal Law, Criminal Procedure and Criminalistics of the Law Institute of the Russian University of Transport PhD (Law), Associate Professor (Moscow)

**Purpose:** based on the analysis of the official statistics of the Federal State Institution "GIAC of the Ministry of Internal Affairs of Russia" (information on the state of crime and the results of the investigation of crimes for the period 2015-2019; on crimes related to the illegal circulation of narcotic drugs, psychotropic substances and their precursors or analogues, potent substances, plants (or their parts) containing narcotic drugs or psychotropic substances or their precursors, new potentially dangerous psychoactive substances, and the persons who committed them; on the state of crime in the air transport of the Russian Federation; summary report on the state of crime in transport) to assess the state and trends of drug-related crime at transport infrastructure facilities.

Methodology: fundamental provisions of national criminology, a set of general scientific and specific scientific research methods.

**Conclusions:** drug trafficking at transport infrastructure facilities is one of the main threats to Russia's transport security. The decrease in the number of registered crimes in the sphere of illegal drug trafficking recorded in 2019 and the number of persons who committed them, both in Russia as a whole and at transport infrastructure facilities, is primarily due to the effectiveness of preventive activities.

16 | НАРКОКОНТРОЛЬ

Scientific and practical significance: the results of the study presented in this article contribute to expanding the scope of criminological knowledge about the current state and trends of drug-related crime at transport infrastructure facilities, justifying the development of more effective preventive measures (scientific significance); will allow the subjects of preventive activity to timely identify new criminal threats in transport, determine priority areas of prevention and optimize management decisions.

**Keywords:** drug trafficking, transport crime, transport infrastructure, drug situation, state of crime, crime trends, synthetic drugs, drug crime.

№ 4 / 2020 | **17**